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INGYENES KÖZÖSSÉGI HETILAP

Beleszeretni, felújítani

Főszerepben a szépkorúak

Felújítják a fővonalat

Csok plusz néven új ott-
honteremtési támoga-
tást indít a családoknak 
a kormány – mondta a 
kulturális és innováci-
ós miniszter múlt héten. 
Csák János a kormányin-
fón hangsúlyozta, a kabi-
net célja továbbra is az, 
hogy minden kívánt gyer-
mek mielőbb megszület-
hessen. A miniszterelnök 
bejelentette: újabb nem-
zeti konzultációra 
készülnek. 5

3

Szijjártó Jánosné Klári nénit köszöntötte 105. születésnapján dr. Farkas Ciprián 
polgármester. Nemcsak őt, de az összes szépkorút ünnepelték városunkban – múlt 
héten tartották az idősek világnapi rendezvényt (felvételünkön).  FOTÓ: FILEP ISTVÁN 

Új szakaszához érkezett a Budapest–Hegyeshalom vasúti 
fővonal felújítása, ez pedig érinti a Sopronból a fővárosba 
utazókat is.   FOTÓ: FILEP ISTVÁN 

Csok plusz 
és nemzeti 
konzultáció
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Nemzetközi vizeken

45 egyesület képviseletében 460-an jelentkeztek idén a dr. Csik Ferenc 
emlékversenyre. A 42. alkalommal megrendezett, nagyszabású úszó-
megmérettetésen 53 érmet szereztek a soproni fiatalok.

 Az idei Winkler Oszkár-díjas ház tulajdonosaival beszélgettünk. 
FOTÓ: FILEP ISTVÁN 
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„Vigyázz a madárra…”

Szemléletformáló madárgyűrűzést tartottak a botanikus kertben a Kaán Károly Ökoklub, a Magyar Madártani Egyesület Ifjúsági Tagozata és Soproni Helyi Csoportja szervezésében. 
A bemutatón iskolai, óvodai csoportok és családok vettek részt. A szakemberek cinegéket, sárgafejű királykát, vörösbegyet, csúszkát, őszapót is gyűrűztek.  FOTÓK: FILEP ISTVÁN 
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SZILÁGYI 
ANDREA

Ahol a mo-
dernitás 
és a ha-

gyomány találkozik – a 
Soproni Múzeum egész 
évben izgalmas kikap-
csolódást ígér minden 
látogatónak. Soroza-
tunkban a múzeumne-
gyed tárlatait mutat-
juk be, ezúttal a Storno 
család gyűjteményét.

Az időgépet még nem találták 
fel, ám ha belépünk a Storno 
család egyedülálló művészla-
kásába, joggal gondolhatjuk 
azt, hogy talán mégis vissza-
utaztunk az időben. A Sopro-
ni Múzeum épületének má-
sodik emeletén található a 
Storno-gyűjtemény ente-
riőrje, mely a Bajorország-
ból származott, Sopronban 
letelepedett, kéménysep-
rőmesterből művész–res-
t au r át o r r á  av a n z s á lt 
id. Storno Ferenc (1821–
1907) és családja gyűjte-
ményét mutatja be. Még-
hozzá azokban a szobákban, 
melyeket a család 1875–1976 
között lakásként használt. 
Az Európában is ritkaságnak 
számító tárlat az 1980-as évek 
közepe óta látogatható a Sop-
roni Múzeumban. – A Stornók 

rendkívül nagy gyűjteményt 
hagytak városunkra. Mind a 
szobák, mind a bútorok resta-
urálása során a rendezők cél-
ja az volt, hogy a látogatók úgy 
láthassák a lakás helyiségeit, 
ahogy azokat a család is hasz-
nálta – árulta el Kollerits Be-
áta, a múzeum könyvtárosa. 
– A kiállított bútorok és tár-
gyak mind a Storno-gyűjte-
ményből származnak.

Id. Storno Ferenc 1845 
óta gyűjtött műtárgya-
kat, nyomdokaiba lépve 
fiai és unokái is folytatták 
a hagyományt. Kezdetben 

festmények, később már 
bútorok és használati tár-
gyak is voltak kincseik kö-
zött. A lakóterek kialakítása-
kor követték az akkori divatot, 
a német reneszánsz ízlésvilá-
gát igazították a modern igé-
nyekhez. A kiállítás látogatá-
sakor az előtér, az ebédlő, ifj. 
Storno Ferenc hálószobája, 
az erkélyes szoba, id. Storno 
Ferenc dolgozószobája, a sza-
lon, és új kiállítási részként a 
könyvtár is bejárható a csa-
lád egykori otthonában. A la-
kás több szobájában láthatóak 
olyan műalkotások, melyeket 

valamelyik családtag alkotott. 
– Az előtérben lévő, nagymé-
retű soproni látképet ifj. Stor-
no Ferenc festette 1906-ban, 
ez a város középkori falakkal 
körülvett állapotát ábrázol-
ja – ismertette a könyvtáros. 
– A kép késő őszi hangulatot 
idéz, mert az alkotó szerint 
ez felelt meg legjobban a vá-
ros miliőjének. Az erkélyes 
szoba leghangsúlyosabb ré-
sze a reneszánsz stílusban ki-
festett zárt erkély, amit ólom-
keretes ablakokkal és közéjük 
foglalt üvegfestményekkel dí-
szítettek ifj. Storno Ferenc 

tervezésében. A dolgozószo-
ba mennyezetén található 
kazettás, reneszánsz stílu-
sú díszeket, közepén a sors 
fonalát fonó párkát, vala-
mint az idős és az ifjú kor 
jelképes alakjait id. Stor-
no Ferenc festette meg. 

A Storno család hagya-
téki könyvtára tele van 17–
20. századi ritka és értékes 

kötetekkel. A család szak-
könyvtára számos olyan Eu-
rópában is egyedülálló témát 
emel ki, mely szakirodalma 
csak itt fellelhető. – A gyűjte-
ményhez kapcsolódik a Stor-
no-archívum, amely a család 
generációkon átívelő kéziratos 
jegyzeteit, levelezését és kor-
dokumentumait tartalmazza 
– zárta  Kollerits Beáta.

Soproni Múzeumnegyed:  A Storno család gyűjteménye európai hírű ritkaság

Egy család, több szenvedély

A KÖNYVTÁR LEGFONTOSABB RÉSZE  az úgynevezett Soproni-
ensia anyag, amely csak és kizárólag soproni vonatkozású műve-
ket tartalmaz. Itt található egy 1708-ból származó naptár, melyben 
megcsodálható a Sopron városáról készült első metszet.

A Storno-kiállítás több szobájában láthatóak olyan műalkotások, melyeket valamelyik családtag készített – tudtuk meg Kollerits Beátától.  FOTÓK: FILEP ISTVÁN

Fertő-part: kiírták a közbeszerzést
– Az a célunk, hogy minél előbb birtokba vehessék 
a Fertő tavat a soproniak. Fontos lépés, hogy az 
új közbeszerzési eljárást is kiírta a minisztérium, 
így a további fejlesztési tervek is megvalósulnak 
– jelentette be Facebook-oldalán dr. Farkas Ciprián 
polgármester. A Fertő tavi öko- és szabadidőpark 
fejlesztésére két részben írták ki a közbeszerzést. 
Az elsőben a hajókikötő, csónak- és vitorláskikö-
tő, strand, vitorlásklub, belső út és parkoló, a köz-

művek, illetve a terület- és környezetrendezés, a 
tájépítés részeként az ökopark és szabadidőpark 
tervezési és kivitelezési feladatainak elvégzésére 
várják a jelentkezőket. A második rész a fogadó-
épület és ökocentrum megvalósítását, tervezését 
és kivitelezését tartalmazza. Mindkettőre decem-
ber 8-ig várja az ajánlatokat az Építési és Közleke-
dési Minisztérium. Ha sikeres a közbeszerzés, a 
feladatokra 2,5 éve lesz a kivitelezőnek.

MUNKATÁRSUNKTÓL

Sopron legidősebb pol-
gárát, Szijjártó Jánosné 
Klári nénit köszöntöt-
te 105. születésnap-
ján dr. Farkas Ciprián. 
Nemcsak őt, de az ösz-
szes szépkorút ünne-
pelték városunkban 
az idősek világnapi 
rendezvényen. 
31. alkalommal köszöntöt-
ték a szépkorúakat Sopron-
ban – az idősek világnapja 
alkalmából ezúttal a Fagus 
Hotelben tartottak kulturá-
lis rendezvényt. A csütörtöki 
programon dr. Sütő Teréz, az 
Idősek Európa Háza Alapítvá-
nyának elnöke köszöntötte az 
egybegyűlteket. 

– Városunkban igyekszünk 
megóvni az időseket az elma-
gányosodástól. Tisztelet és 
becsület jár Önöknek, amiért 
felnevelték a generációnkat, 
és vigyáztak az országunkra 
– hangsúlyozta beszédében 
dr. Farkas Ciprián. 

A program szórakoztató 
műsorral folytatódott. 

105. SZÜLETÉSNAP 
Nem mindennapi ünnepre 
gyűltek össze az evangélikus 
szeretetházban pénteken: 
105. születésnapja alkalmából 

köszöntötte Szijjártó Jánosné 
Klári nénit dr. Farkas Cipri-
án. A polgármester átadta a 
miniszterelnök és az önkor-
mányzat köszöntőlevelét is. 
Klári néni szomorúan jegyez-
te meg, hogy a híradóban ál-
landóan a háborúról hall. – Ha 
az emberek mindenhol intel-
ligens vezetőket választaná-
nak, máshol is béke lehetne, 
mint nálunk – mondta. Ki-
fejtette, hogy a hétköznapok-
ban embertársainkkal is fon-
tos a békesség megtartása. 
– Nyugalommal, szeretettel 
és türelemmel kell mások fe-
lé fordulni.

A fiataloknak Klári néni 
azt üzente, tiszteljék szülei-
ket és az időseket, tanuljanak 
szorgalommal, hogy a társa-
dalom hasznára válhassa-
nak, és segítsenek a rászoru-
lóknak. Szerinte a hosszú élet 
titka a sok munka, a kevés pi-
henés, és néha bizony egy ki-
csit koplalni is kell.

Szijjártó Jánosnénak egy 
lánya, egy fiú- és egy lányuno-
kája van. Tanítónőként kezdte 
a pályafutását, később műsza-
ki rajzolónak állt, majd térké-
pészként, földmérőként is 
dolgozott, mielőtt visszatért a 
pedagógiához.

„Szeretettel és türelemmel  kell mások felé fordulni”

Főszerepben a szépkorúak

– A hosszú élet titka a sok munka, a kevés pihenés, és néha 
bizony egy kicsit koplalni is kell – mondta a 105 éves Szijjártó 
Jánosné Klári néni.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN
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Tudja, hol van a Thur-
ner Mihály utca? Va-
jon kiről nevezték el a 
Károly-magaslati utat? 
És ki volt István bíró? 
Sorozatunkban neve-
zetes soproni utcákon 
kalandozunk.

A Kitaibel Pál utca a Citadella 
park alatt húzódik a Vas Gere-
ben utca és a Harkai út között. 
A Lövér körúttal gyalogos köz 
köti össze. Gyakorlatilag zsák-
utca, mert a Harkai úti végén 
kizárólag gyalogosan lehet to-
vábbmenni. Elnevezése 1958-
ban lépett hatályba, de ekkor 
még kertek, üres telkek voltak 
itt. A Légifilmtár 1969. szep-
tember 22-én készült légi fel-
vételén látható, hogy a páros 
oldal akkor még teljesen be-
építetlen volt, és a páratlan ol-
dalon is csak hat ház állt. 

A Kitaibel Pál utca az Ege-
redi-domb, vagy más néven 
Lazarettspitz üdülőövezet ré-
sze volt. Az 1856-os kataszteri 
térképen a tágabb értelemben 
vett terület Pócsi (Potschi)-
dűlőként szerepelt. A Potsch, 
pócs nem ismeretlen elneve-
zés a magyar nyelvben. Fel-
tehetően ősi magyar, esetleg 

avar szó, és vizenyős, mocsa-
ras helyet jelöl. Az sem kizárt, 
hogy a Póczi (Potschi, Pozi) 
családról kapta a nevét a te-
rület, kiknek Simon nevű tag-
ja 1600-ban nyert polgárjogot. 

A Lazarettspitz északi ré-
szén volt egy téglagyár és a 
GYSEV kertészete. A Harkai 
út és a Kőszegi út környéke 

a harmincas évektől kezdett 
beépülni. Bergmann Pál vá-
rosi főmérnök 1939-es város-
fejlesztési terve szerint ezt 
a területet munkástelepnek 
szánták. Kubinszky Mihály-
né és Winkler Oszkár az 1960-
as általános rendezési terv-
ben körülbelül 10 ezer főnyi 
többletlakossággal számolt 

Sopronban a meglévőhöz ké-
pest, elhelyezését egy–négy-
szintes lakóépületekben 
képzelték el. A tervezett új la-
kóterületek között szerepelt 
az Egeredi-domb beépítése is.

A Kitaibel Pál utca törté-
netét Török Balázs, a Sopro-
ni Múzeum munkatársa me-
sélte el.

SZILÁGYI ANDREA

Új szakaszához érke-
zett a Budapest–He-
gyeshalom vasúti fővo-
nal felújítása, ez pedig 
érinti a Sopronból a fő-
városba utazókat is. Je-
lenleg a nemzetközi já-
ratok, az IC-k, valamint 
bizonyos reggeli és esti 
személyvonatok sem 
közlekednek. 

A Biatorbágy és Szárliget kö-
zötti sínpár felújításának kez-
detétől, szeptember 18-tól je-
lentősen módosult a vonatok 
menetrendje, mely érinti a 
Sopronból Budapestre utazó-
kat is. A vágányzár miatt hosz-
szabb eljutási idővel, rövidebb 
útvonalon közlekedő vonatok-
kal és pótlóbuszos átszállás-
sal kell számolni. A sopro-
ni és bizonyos szombathelyi 
IC-k, valamint a Szentgott-
hárd érintésével közlekedő 
Dráva és Mura InterCity-k, a 
nemzetközi EuroCity és Rail-
jet vonatok csak Tatabányáig 
közlekednek, onnan eddigi 
menetrendjük szerint fordul-
nak vissza.

EGY ÓRÁVAL HOSSZABB ÚT
A pályafelújítás miatt október 
27-től november 17-ig szünetel 
a vonatközlekedés Tatabánya 
és Budapest között. Mindez 
az eddigi közlekedési rendnél 
is több változást hoz. A nem-
zetközi járatok – beleértve a 

reggeli és esti személyvonato-
kat is – nem közlekedhetnek a 
lezárás ideje alatt. Helyettük 
kizárólag pótlóbuszok viszik 
az utasokat. Az autópályán 
lassabb a haladás, ezért 45–
60 perccel hosszabb utazási 
idővel érdemes számolni. 

A felújítás harmadik szaka-
sza november 18-án kezdődik, 
és várhatóan decemberben 
végeznek a munkálatokkal. 
Az utolsó ütem menetrendi 
módosításairól később ad tá-
jékoztatást a MÁV. A vasút-
társaság honlapján hangsú-
lyozta: mindent elkövet azért, 
hogy az ideiglenes közleke-
dési rend a lehető legjobban 

alkalmazkodjon a helyzet-
hez. Az eddigihez képest két-
szer annyi autóbuszt állítot-
tak szolgálatba.

SZERZŐNK TAPASZTALATAI
Október közepén magam is 
utaztam vonattal Budapestre. 
Az átszállást jól szervezettség 
jellemezte. Az utasokat irá-
nyító információs táblák jól 
látható helyeken voltak. Az 

átszállásra tizenöt perc állt 
rendelkezésre, így kényelme-
sen oda lehet érni a buszpar-
kolóhoz. A buszok tiszták és 
kényelmesek voltak, a sofő-
rök még a csomagokat is segí-
tettek elpakolni. A honlapon 
feltüntetett egy óra ötperces 
menetidővel szemben körül-
belül negyven perc alatt be-
értünk Budapest Kelenföld 
pályaudvarra.

Sopronban járunk:  A Kitaibel Pál utca 1958-ban kapta a nevét 

A természettudós utcája

Várhatóan decemberben  érnek véget a munkák

Felújítják a fővonalat

KITAIBEL PÁL  magyar természettudós 1757-ben született Nagymartonon (ma Mattersburg). Iskoláit 
Sopronban kezdte.  Budán rövid ideig jogi tanulmányokat folytatott, később az orvosi karra iratkozott 
át. Érdeklődése már ekkor a növénytan felé vonzotta. Professzori minőségében sem tanított, minden 
idejét a kutatásnak szentelte. Növényanyagának gyarapításához élő anyagot és magokat gyűjtött. Öt-
vennél több növény viseli nevét, ő a tellúr elemnek az egyik felfedezője, először állított elő klórme-
szet, részt vett a hazai répacukorgyártási kísérletekben, de tőle származik az első hazai földrengés 
szakszerű leírása is. 1816-ban nyugalomba vonult, majd rá egy évre, 61 éves korában Pesten elhunyt.

A Kitaibel Pál utca a Citadella park alatt húzódik a Vas Gereben utca és a Harkai út között. 

A Budapestre vonatozókat érinti a vágányzár – átlagosan egy órával hosszabb az utazási idő. 

MEGKÉRDEZTÜK  olvasóinkat

SZABÓ JÓZSEF:  Hetente kö-
rülbelül egyszer utazom a fő-
város felé. A táblák informáci-
ói nem mindenhol érthetőek, 
a szervezést azonban elég jól 
megoldották. Azt gondolom, 
hogy ez a helyzet leginkább az 
idősebb utasokat viseli meg.

SZÁRI ÉVA:  Körülbelül két 
hete utaztam Budapestre vo-
nattal. A táblák utasításai 
érthetőek voltak, a személy-
zet azonban nem volt annyira 
segítőkész. Kényelmes, bőr-
üléses busszal utaztam, és 
a vártnál hamarabb beértem 
Kelenföldre.

KEMÉNYFI-NAGY GIZELLA:  
Havonta egyszer utazom Sop-
ronból Budapestre vonattal, 
tehát mondhatom, hogy vi-
szonylag gyakran. Az átszállás 
természetesen egy kicsit ké-
nyelmetlen, de a szervezésre 
szerintem nem lehet panasz.

VERMES ISTVÁN:  Többször 
utaztam már Budapestre a ta-
tabányai vágányzár megkez-
dése óta. Az első napokban 
volt egy kis káosz az átszál-
lásnál, azóta ez rendeződött. 
Nem történt eddig olyan eset, 
hogy nem fértem volna fel 
a buszra.

Mik a tapasztalatai  
a vágányzárról?

Októberi közgyűlés 
Idén 5 fiatal kapott Széchenyi-ösztöndíjat – erről is döntöttek a 
múlt csütörtöki közgyűlésen. A Széchenyi István tanulmányi ösz-
töndíj tíz hónapra szóló, havi 52 ezer forintos támogatás. Ezúttal 
Hordós Alex Dániel, az ELTE Állam- és Jogtudományi Kar jogász sza-
kos hallgatója, Folyi Bence, a Pécsi Tudományegyetem Bölcsészet- 
és Társadalomtudományi Karának esztétika mesterszakos hallgató-
ja, Szőke Péter, a Semmelweis Egyetem Általános Orvostudományi 
Karának hallgatója, Bartokos Botond, a Liszt Ferenc Zeneművészeti 
Egyetem zeneszerző mesterszakos hallgatója, valamint Tama Kris-
tóf, a Pázmány Péter Katolikus Egyetem Jog- és Államtudományi 
Kar jogász szakos hallgatója nyerte el az ösztöndíjat.

Támogatás a Tigriseknek
A képviselők döntöttek arról is, hogy a Magyar Kupán meg-
szerzett első helyezésért az önkormányzat 5 millió forint-
tal támogatja a Soproni Tigrisek Sportegyesület kerekesszékes 
kosárlabdacsapatát.

Kijelölték a választási bizottság tagjait: dr. Dedinszky Katalint, 
dr. Ocsák Józsefet, valamint dr. Szováti Szabolcsot, póttagnak pe-
dig dr. Józan Tibort és Károlyi Pál Gyulát.

Felújítások városszerte
A képviselők szavaztak a 2027-ig érvényes Fenntartható Városfej-
lesztési Stratégiáról és TOP Plusz Városfejlesztési Programtervről 
szóló határozat módosításáról, és elfogadták az új programtervet. 
Az előterjesztésben a konkrét projektek is szerepelnek: a Kisvárke-
rület forgalomcsillapított övezetét kibővítik a Hűségkúttól az Óga-
bona térig, felújítják a Balfi út elkerülőút és Híd utca közötti sza-
kaszát és a város gyűjtőútjait, valamint fejlesztik a Natura 2000 
területeket. Energetikai fejlesztést terveznek a Hermann  Alice Óvo-
da Halász utcai és Király Jenő utcai tagóvodájában, a Bóbita Böl-
csődében, a Bánfalvi Óvoda Jegenye sori és Kőszegi úti tagóvodá-
jában. Felújítják a Kodály téri rendelőt, újat építenek a Fenyő téren 
és a Balfi úton, modernizálják a Petőfi-iskola Botond utcai tömb-
jét és balfi tagiskoláját, továbbá a Balfi úti szociális konyhát is.

GYSEV Zrt.: parkolófejlesztés
Módosították a pénzbeli és természetbeni ellátásokról szóló ren-
deletet, így az idősek és a gyermekes családok magasabb össze-
gű támogatást tudnak igénybe venni. 

A testület megváltoztatta a Belváros, Szent Mihály-domb, Deák 
tér és környezete városrész szabályozási tervét a GYSEV Zrt. par-
kolófejlesztési beruházása miatt. A vasúttársaság az Arany János 
utcában található, jelenleg zárt parkolóját bővíti, napelemmel el-
látott fedett parkolókat alakít ki, amelyeket a dolgozók és az uta-
sok is használhatnak majd.

MENETRENDI KERESŐ:  A módosított menetrendek a mavapp.
hu/menetrenditervezo online vonatkereső és jegyváltási felü-
leteken is elérhetőek. A pótlóbuszos eljutást és az átszállásokat is 
jelzik a menetrendi keresők. A vágányzár idején a Sopron és Buda-
pest között utazóknak nem kell helyjegyet vásárolniuk.
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KÖVES 
ANDREA

Hihetetle-
nül sokré-
tű a sop-

roni Fábián-Gyekiczky 
Tibor: helytörténeti 
kutató, a Soproni Mú-
zeum lelőhely-felde-
rítője és leletmentője, 
kiállítások szervezője, 
első és második világ-
háborús relikviák gyűj-
tője. Mindezt szívvel 
és lélekkel, szenvedé-
lyesen teszi.

Fábián-Gyekiczky Tibor ta-
lálta meg nemrégiben azt az 
egyedülálló arany leletegyüt-
test a Várhelyen, amelyről la-
punk is beszámolt (Kincsek 
a Várhelyről, Soproni Téma, 
2023. október 25.). Napjai na-
gyon zsúfoltan telnek, hiszen 
a nyolc óra munka után él hob-
bijainak, ám örömmel szakí-
tott időt beszélgetésünkre.

– Honnan ered ez a bel-
ső tűz a helytörténeti kuta-
tás iránt?

– Szerintem ezzel szület-
tem, ezt hoztam a génjeim-
ben. Még nem tudtam olvas-
ni, de már annyira érdekelt a 
múlt, a második világháború, 
hogy szóba elegyedtem idő-
sebb emberekkel, akik egy-
koron harcoltak, és szívtam 
magamba az általuk elmon-
dott történeteket. Később 
látva feltétlen érdeklődése-
met, többen is nekem aján-
dékozták háborús relikviái-
kat: bajonetteket, kardokat, 

rohamsisakokat… Ezeket 
most is féltve őrzöm, azóta 
pedig sok-sok ládára duzzadt 
a gyűjteményem elsősorban 
Sopron és környékére vonat-
kozóan. Vannak közöttük 
katonafotók, kitüntetések, 
egyenruhák, katonai felsze-
relések, tábori posta és hadi-
fogoly-levelezés, katonai szú-
ró és vágó eszközök, és még 
sok-sok minden.

– Sokan csak a maguk 
örömére gyűjtenek tárgya-
kat, mennyire fontos, hogy 
a mesélő relikviákat a nagy-
közönség elé tárja?

– Nekem küldetésem, 
hogy ne csak „alvó” tárgyak 
legyenek a gyűjteményem 

darabjai, így már több kiál-
lításon is találkozhattak ve-
lük az érdeklődők. Például 
engedély birtokában egyedül 
felkutattam egy elhagyott 
hadifogoly tábort Sopron 
környékén, a leleteket a Lig-
neumban ismerhette meg 
a közönség. A népszavazás 
centenáriumán gyűjtőtársa-
immal együtt állítottunk ösz-
sze egy hiánypótló kiállítást 
A Rongyos Gárda harcaitól a 
soproni népszavazásig cím-
mel, amelyet több ezren láto-
gattak meg. 

– Több évtizedes felderí-
tői múltat koronázott meg 
a háromezer éves aranyle-
letek megtalálása. Nem is 

tudom elképzelni, miként 
éli meg egy kutató, ami-
kor egyszer csak rábukkan 
a várva várt kincsre…

– Nincs mit szépíteni raj-
ta, a Várhelyen folyó közösségi 
régészeti programot irányító 
dr. Mrenka Attilával, a Sopro-
ni Múzeum vezető régészével 
együtt úgy ugráltunk boldog-
ságunkban, mint a gyerekek. 
Elmondhatatlan motivációt, 
örömforrást nyújtott, vissza-
csatolást adott, hogy nem volt 
hiába mindaz, amit évtizedek 
óta csinálok. Ám nem tudnék 
ennek a nemes szenvedélynek 
hódolni, ha nem támogatna 
mindebben a felségem és 19 
éves hármas ikreim.

Fábián-Gyekiczky Tibor találta az egyedülálló aranykincseket a Várhelyen. 

Játékunkban egy neves épületről vagy köztéri alkotásról mutatunk be részletet, olvasó-
inknak pedig az a feladatuk, hogy a részletből felismerjék az egészet, és megírják nekünk, 
melyik alkotást rejtettük el. Azok között, akik a helyes megfejtést november 8-ig bekül-
dik a Soproni Téma, 9400 Sopron, Liszt Ferenc utca 1. vagy a szerkesztoseg@sopronite-
ma.hu e-mail-címre, ajándékot sorsolunk ki. Október 18-i rejtvényünk megfejtése: 
Frankenburg út 6., nyertesünk: Szerdahelyi Mónika.

Egy emblematikus épület – Frankenburg út 6.
A Sopron építészete a 20. században 
című, 2005-ben megjelent könyvé-
ben az épületről ezt írja dr. Kubinszky Mi-
hály Ybl-díjas építész, Sopron díszpolgára: 
„Az útnak térfal jellegű szakaszán áll a ko-
rai modern építészet bizonyára egyik leg-
jelesebb soproni épülete, a két háború köz-
ti egyetemes magyar építészetnek is kiváló 
műve (...) a jól kiegyensúlyozott homlokzat 
nemcsak tervezésének idejében tűnt kor-
szerűnek, hetven év távlatából is különös 
értékűnek mondható. Bizonyára ez Wink-
ler Oszkár fő műve és a város megbecsülen-
dő értéke.”. Az 1935-ben épült ház második 
emeletén volt Winkler Oszkár építész mű-
terme. Ebbe a lakásba a kőművesek beépí-
tettek egy téglát, az úgynevezett „első tég-
lát”, melyen a következő szöveg olvasható:

„Ahány társammal itt összehoz a vég-
zet,/ Ahány munkáskéz bennünket egy-
máshoz illeszt,/ Annyi Istenáldás, sze-
retet és boldogság/ Kísérje új otthontok 
valamennyi hozzátartozóját!”.

Winkler Oszkár (1907–1984) 1930-ban 
vette át diplomáját a budapesti József 
Nádor Műszaki Egyetemen, majd Sop-
ron város ösztöndíjával tanulmányutat 

tett Olaszországban és Németország-
ban. Rövid ideig Budapesten dolgozott, 
majd 1934-ben hazaköltözött Sopronba, 
és saját irodát nyitott. Első önálló mun-
kája a szülők családi háza volt a Felsőlö-
vér úton, ezt követte a fentebb említett 
Frankenburg úti épület, mely a felszá-
molt Schármár-féle vállalkozói telep tel-
kesítését kihasználva épült. A második 
világháborút követően az Építési Kor-
mánybiztosság képviselőjeként irányítot-

ta szülővárosa újjáépítését. Az első között 
kapott 1953-ban Ybl Miklós-díjat, a leg-
magasabb magyar építészeti kitüntetést. 
Solt Béla professzor utódjaként közel har-
minc évig oktatott a Soproni Egyetem Épí-
téstani Tanszékén. 
Fotó és szöveg: Pluzsik Tamás

HOL JÁRUNK?  – rejtvény

Koronázz velünk!
November 2., csütörtök 10 óra, Soproni 
Múzeumnegyed 
Egy feladatlap segítségével önállóan végigjárható családi 
kalandjátékra várják az érdeklődőket. 
További időpontok: november 3., 5. 10 óra

Sarki éjszaka csillagai
November 2. 17 óra, Soproni Múzeumnegyed 
Esther Horvath fotográfus előadása

Emlékezzünk katonahőseinkre!
November 3., péntek 18 óra, régi Szent 
Mihály-temető
Halottak napja alkalmából gyertyagyújtással tisztelegnek 
Sopron elfelejtett hősei előtt. A séta a temető 
kapujából indul.

Sziámi and Friends koncert
November 3. 19 óra, Búgócsiga Akusztik Garden

Lovasi András „Egy szál gitáros” 
szólóestje
November 3. 19 óra, Liszt-központ 

Analog Balaton
November 3. 19 óra, Hangár Music Garden

Ásványok, ércek, bányakincsek
November 4., szombat 10 óra, Központi 
Bányászati Múzeum
Felfedező játék családok számára

Misztikus Sopron – ingyenes séta
November 4. 11 óra, Tourinform iroda 

Belvárosi séta nem csak 
„Lisztérzékenyeknek”
November 4. 14 óra, Tourinform iroda
Soproni különlegességek és Liszt Ferenchez kapcsolódó 
soproni emlékhelyek anekdotákkal fűszerezve, egy belvárosi 
sétába összegyúrva, könnyen emészthetően tálalva.

Hazatérés – Szényi Zoltán kiállítása 
November 4. 17 óra, Munkácsy terem 
A tárlat november 4-től 19-ig látható

Az angyalok nem sírnak
November 4. 19 óra, Soproni Petőfi Színház 
További időpontok: november 5. 19 óra, november 7. 
12 és 17 óra, november 9. 19 óra, november 10. 19 óra, 
november 11. 19 óra, november 12. 15 és 19 óra 

Tribute Night Unplugged
November 4. 19 óra, Búgócsiga Akusztik Garden

Wannabe Sopron – Best of 90S & 00S
November 4. 22 óra, Hangár Music Garden 

Dumaszínház: Kapunyitás
November 6., hétfő 19 óra, Liszt-központ
Ács Fruzsina és Szabó Balázs Máté közös estje

Széchenyi Casino
November 8., szerda 17 óra, Széchenyi-gimnázium
Dr. Brummer Krisztián jogász előadása: Gróf Széchenyi 
István, a napóleoni háborúk hőse

Őszi fesztivál Eszterházán – Értékeink 
újratöltve
November 10., péntek 10 óra, Fertőd, 
Esterházy-kastély
A megújult múzeumi terek bemutatása dr. Tóth Áron 
művészettörténész, kurátor vezetésével.

Pair o’ Dice – Phoenix RT
November 10. 19 óra, Búgócsiga Akusztik Garden 

Jazz & Bor – Mentes Norbert és Renato 
Pavesi
November 10. 19 óra, Liszt-központ
Vendég: Egedy Piroska

Pogány Induló x Ótvar Pestis
November 10. 20 óra, Hangár Music Garden

30Y, vendég: egy5egy
November 11., szombat 19 óra, Hangár Music Garden

Festőművészeti kiállítás
15 művész 15 alkotása – a tárlat november 19-ig 
látható a Soproni Múzeumnegyedben.

EZ LESZ…  – programajánló

A városi programokról további információk: 

soproniprogramok.hu

„Ne csak »alvó« tárgyak  legyenek a gyűjteményem darabjai”

A múltat menti a jövőnek
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HUSZÁR JUDIT

Igényes környezet, jó megközelíthe-
tőség, kedvező ár – ezekkel indokol-
ták az általunk megkérdezett cégek 
képviselői, hogy miért választották 

székhelyüknek a soproni inkubátorházat. Az új 
épületegyüttesben már öt kkv. „otthonra” talált. 
Egyre több autó sorakozik a 
parkolókban, reggel már kez-
dődik a nyüzsgés a soproni 
inkubátorháznál. Mint arról 
lapunkban is beszámoltunk 
(Újabb mérföldkő Sopron életé-
ben, Soproni Téma, 2023.októ-
ber 25.), a közelmúltban adták 
át hivatalosan is az Innovációs 
és Technológiai Centrum te-
rületén lévő épületegyüttest. 
A 2500 négyzetméteres alap-
területen 16 műhely és 13 iro-
da is helyet kapott. 

– Körülbelül egy éve hoz-
tuk létre a Fire Safety Plans 

Kft.-t, és két hónapja költöz-
tünk az inkubátorházba – me-
sélte a helyszínen Árva-Fekete 
Zsanett, a cég irodavezetője. 
– Prémium tűzvédelmi esz-
közöket forgalmazunk, eze-
ket az itt bérelt műhelyekben 
be is mutatjuk az ügyfeleink-
nek. Fontos szempont volt, 
hogy igényes legyen a kör-
nyezet, elférjenek a berende-
zések, autók. Természetesen 
a könnyű megközelíthetőség 
is nagyon lényeges, valamint 
az, hogy a partnereink az in-
kubátorház előtt tudnak par-

kolni. Eddig nagyon pozitívak 
a tapasztalataink. 

– Családi vállalkozás a mi-
énk, édesapámmal alapítot-
tuk – folytatta Babos Daniel, 
a BaDa Hús Kft. egyik tulajdo-
nosa. – Mi a nyár elején költöz-
tünk ide. Nagyon fontos volt 
nekünk, hogy közvetlenül az 
M85-ösről megközelíthető az 
inkubátorház, így korán ide-
érnek a szállító-
ink. Elsősorban 
hú s ké s z ít mé -
nyeket forgal-
mazunk, ezek 
mind vákuum-
csomagolt, esetenként gyors-
fagyasztott termékek. Mivel 
élelmiszerről van szó, nekünk 
is szempont volt az igényes a 
környezet. Szerencsére itt 
kedvezőek a bérleti díjak is. 

Az inkubátorházban jelen-
leg 4 iroda és hat műhely fog-
lalt, de folyamatosan érkeznek 

az újabb pályázatok, illetve to-
vábbra is várják a kezdő vállal-
kozások jelentkezését. A léte-
sítményt a Sopron Holding 
Zrt. üzemelteti. A vasbeton vá-
zas csarnokban 84–175 négy-
zetméteres műhelyegysége-
ket alakítottak ki öltözőkkel, 
vizesblokkokkal. A kétszintes 
épületben a 13 iroda mellett 
1 előadóterem és 3 tárgyaló, 

valamint vizes-
blokkok, kony-
ha és étkező is 
helyet kapott. 
A közös helyisé-
geket természe-

tesen használhatják a bérlők. 
A fejlesztésnél fontos szem-
pont volt a környezettudatos-
ság és az energiahatékonyság. 
Az épület fűtését és hűtését 
hőszivattyúk biztosítják, az 
áramellátást pedig napelem-
rendszer támogatja, így ala-
csonyak a rezsiköltségek. 

Babos Danielék cége nyáron költözött az inkubátorházba, 
elégedett a helyszínnel. FOTÓK: FILEP ISTVÁN

Árva-Fekete Zsanett szerint fontos a könnyű megközelíthetőség 
és az igényes környezet. 

„Soproni polgárnak lenni 
mindig rangot jelentett, a 
város közössége minden 
korban nehezen fogadta 
be az idegeneket.”

JEGYZET

Közösségek  
kis rendszere

HORVÁTH FERENC   
főszerkesztő

Mondják, már Sopron sem a régi. Valóban, mert 
nem csupán a város arculata változik szinte év-
ről évre, úgy, hogy közben megőrzi és megóv-
ja történelmi városmagját, értékes épületeit, 
parkjait, közterületeit, s a Lövérek csodás vi-
lágát, de állandó és átmeneti lakossága is vál-

tozik. A rendszervál-
toztatást követően 
egyfajta belső nép-
vándorlás vette kez-
detét keletről nyugat-
ra a jobb megélhetés 
reményében, amire 
aztán ráerősített az 

ausztriai munkavállalás lehetősége, amit per-
sze az őslakosok is kihasználnak, s élnek vele 
napjainkban is. Az új „honfoglalók” egy (jelen-
tős?) része azonban csak átmeneti otthonának 
tekinti Sopront. Egy szállodának, amelynek 
használja infrastruktúráját, ahol megpihen-
het, de nem tudja, mit jelent a soproniság, az a 
bizonyos sokat emlegetett lokálpatriotizmus. 

Azonban nem szeretnék igazságtalan lenni 
azokkal szemben, akik minden nehézség ellené-
re váltak Sopron hűséges és értékes polgáraivá. 
Közülük néhányan engem is kitüntettek barát-
ságukkal, amire büszke vagyok, de úgy érzem, 
ők a kivételek, és semmi esetre sem a többség, 
amely szinte alvajáróként közlekedik szobája 
és a határon túli munkahelye között. Nem, én 
őket sem ítélem el, mert megértem, hogy gond-
talanabb életre vágynak, hogy szeretnék meg-
alapozni jövőjüket. Talán csak egy jó módszer-
tannal dolgozó szociológiai felmérés tudná őket 
elhelyezni a város társadalmában. Ennek hiá-
nyában csak érzéseinkre támaszkodhatunk, 
azok pedig azt sugallják, hogy ők egy kicsit (?) 
kívülállók. Soproni polgárnak lenni mindig ran-
got jelentett, a város közössége minden korban 
nehezen fogadta be az idegeneket. Most annyi-
val másabb a helyzet, hogy a lakóhelyet váltók 
talán maguk sem akarnak a közösség tagjaivá 
válni – kivételek persze akadnak –, mert nincs 
is rá lehetőségük, hiszen szinte csak az éjszakát 
töltik városunkban. 

Sopron valamikori meglehetősen zárt közös-
ségét napjainkra felváltotta a kisebb közössé-
gek és csoportok hálózata, amelyek tudatosan 
őrzik identitásukat vagy annak egy részét. Ezt 
a nemes célt is szolgálják egy-egy lakóközösség 
vagy városész rendezvényei, erősítve az össze-
tartozás élményét, amelyet állandóan táplálni 
kell. Erre mutat rá már évek óta a tómalmi ju-
niális és pörköltfőző verseny, a Jereván város-
rész egy-egy érdekes és izgalmas rendezvénye, 
vagy a legújabb kezdeményezés, a virágvölgyi 
közösségépítő családi piknik, de ide sorolhatók 
a bánfalvi, a balfi és brennbergi–görbehalmi 
hagyományőrző programok is. A lényeg a kö-
zösségépítés. Fontos lenne ezek számát gyara-
pítani Sopron többi városrészében is, mert tár-
sakra, barátokra, egymást segítőkre minden 
időben szükségünk van, ugyanis a közösségi 
élményt semmi más nem pótolhatja. 

Szerkesztőségünk elkötelezett a soproni emberek bemutatása 
mellett. Olyan embereket keresünk, akik szűkebb–tágabb kör-
nyezetükben valamiért kiérdemelték a körülöttük élők szere-
tetét, tiszteletét. Bárki, akire felnéznek olvasóink! Ha ismer-
nek ilyen embert a környezetükben, írják meg nekünk, hogy ki 
ő, hogy érhetjük el, és hogy miért olvasnának róla örömmel!
szerkesztoseg@sopronitema.hu

HÉTKÖZNAPI HŐSÖK

SOPRONITEMA
HIVATALOS

Keressen minket az interneten is!

RÉSZLETEK AZ INTERNETEN:  Az itc.sopron.hu webolda-
lon minden információ megtalálható a soproni Innovációs és 
Technológiai Centrummal, valamint az inkubátorházzal kap-
csolatban. 

84–175 négyzetméteres  műhelyegységeket alakítottak ki

 „Otthonra” találtak

Csok plusz és újabb nemzeti konzultáció
Csok plusz néven új otthonteremtési támogatást indít a családoknak a 
kormány – jelentette be a kulturális és innovációs miniszter múlt héten. 
Csák János a kormányinfón hangsúlyozta, a kabinet célja továbbra is az, 
hogy minden kívánt gyermek mielőbb megszülethessen.

A kamattámogatott hitelkonstrukció az or-
szág egész területén igénybe vehető, akár 
a falusi csokkal együtt is. Egy gyermek után 
15 millió, kettő esetében 30 millió, három 
gyermek esetében 50 millió forint hitel igé-
nyelhető, 3 százalékos kamattal. A hitel fu-
tamideje 10–25 évig terjedhet. A csok plusz 
hitelkonstrukció az édesanyák 41 éves korá-
ig igényelhető. Kétéves átmeneti időszak-
ban azonban azok az idősebb nők is kérhetik 
a támogatott hitelt, akik igazoltan túl van-
nak várandósságuk 12. hetén. A csok pluszt 
telekvásárlásra nem lehet felhasználni. Az 

áremelkedés fékezése érdekében az első kö-
zös otthon megvásárlása esetén az ingatlan 
értékének felső határa 80 millió forint, la-
kásbővítés vagy újabb gyermekek születé-
se miatti nagyobb lakásba költözés esetén 
150 millió forint. Az első gyermek érkezése-
kor a szülők egy évig szüneteltethetik a hitel 
törlesztését, a második és minden további 
baba után pedig 10–10 millió forinttal csök-
ken a hiteltartozás. 

A kedvezményes hitelprogramot az or-
szág egész területén, tehát nemcsak az 
 ötezer főnél nagyobb településeken, hanem 

a kistelepüléseken is igénybe lehet venni, 
utóbbiaknál így a gyermekáldást tervező 
házaspárok a csok plusz mellé akár a falu-
si csok vissza nem térítendő támogatást, il-
letve az ehhez kapcsolódó adó-visszatéríté-
si támogatást is felvehetik.

– Fontos a gyermekvállalás ösztönzése, 
ehhez azonban elengedhetetlen a családok 
és az otthonteremtés támogatása – mond-
ta a csok plusszal kapcsolatban dr. Farkas 
Ciprián. A polgármester Facebook-oldalán 
hangsúlyozta: az új támogatási formát janu-
ártól igényelhetik a soproniak is. 

Az új támogatás jelentőségét hangsú-
lyozta Orbán Viktor is. A miniszterelnök be-
jelentette: újabb nemzeti konzultációval 
erősítené meg az egységet a választók és 
az ország politikai vezetése között. 

„A fejlesztésnél fontos 
szempont volt a kör-
nyezettudatosság és az 
energiahatékonyság.”
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MADARÁSZ RÉKA

A tél közeledtével sokaknak eszükbe jutnak itt-
hon maradt madaraink, és szívesen gondoskod-
nak az etetésükről–itatásukról. A szakembert 
kérdeztük arról, hogy mire ügyeljünk. 

– A legegyszerűbb, ha nap-
raforgómaggal etetjük a ma-
darakat. Ezt a bevásárló-
központokban is meg lehet 
vásárolni, de gazdaságosabb, 
ha magunk szárítunk napra-
forgót, vagy gazdaboltokban 
szerezzük be. Ez  vonzza majd 
a magevő madarakat, példá-
ul a pintyféléket vagy a cine-
géket – javasolta Pellinger 
Attila, a Fertő–Hanság Nem-
zeti Park Természetmegőrzé-
si Osztályának osztályveze-
tője. – Madáretetőnek bármi 
felhasználható, ami a kirakott 
eleséget a széltől és az esőtől 
megvédi. 

A madáretető funkciója 
az, hogy a beleszálló madár 
fel tudja csípni belőle a táplá-
lékot, majd tovaszálljon. Sem-
miképp nem összekeverendő 
a madárodúval! Mivel a ma-
dár az eleséget nem az ete-
tőben fogyasztja el, érdemes 
odafigyelnünk arra, hogy a 

közelében legyen egy bokor, 
ahol el tud rejtőzni.

– Arra is ügyeljünk, hogy 
a madarak legnagyobb ellen-
sége, a macska ne tudjon hoz-
záférni az etetőhöz – folytatta 
a szakember. – A madarakat 
semmiképpen ne etessük kelt 
tésztával, mert attól elpusz-
tulhatnak. A nem sós szalon-
nabőrt vagy a vasárnapi ebéd-
ből megmaradt zöldségeket 
viszont kitehetjük nekik. Aki 
hosszú távon gondolkodik, te-
lepíthet olyan cserje- és fafa-
jokat is, amelyeknek fogyaszt-
ható a termésük, például 
berkenyét vagy cseresznyét.

A tavalyihoz hasonló csa-
padékszegény nyarakon a 
madarak itatásáról is érde-
mes gondoskodnunk. Az ita-
tó szintén lehet bármi, az vi-
szont lényeges, hogy legyen 
egy olyan része, amire a ma-
dárka rá tud szállni, és ahon-
nan el tudja érni a vizet.

Madáretetés 
szakszerűen

Madárodú a soproni botanikus kertben.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

SZILÁGYI ANDREA

Mint oly sokan mások, dr. Fábiánkovits Anna is 
többször elsétált a Gesztenyés körút 9. alatt lé-
vő romos épület előtt. Férjével beleszerettek az 
ingatlanba, elhatározták, hogy megveszik és fel-
újítják. Az idei Winkler Oszkár-díjas épület tulaj-
donosaival beszélgettünk.
Romos ház állt évtizedekig 
Bánfalván, a Gesztenyés körút 
9-nél. A kertet benőtte a gaz, 
az épületeket elfoglalták a haj-
léktalanok. A telket öt éve vet-
te meg dr. Fábiánkovits Anna 
és Nagy Gábor. Már a vásárlás 
sem volt egyszerű, az ingat-
lannak összesen négy tulajdo-
nosa volt, akik közül hárman 
külföldön éltek. – A tulajdo-
ni lap megszerzése után fel-
vettük a kapcsolatot  Veöreös 
A ndrás műemlék védelmi 
szakügyintézővel. Ő sokat se-
gített abban, hogy felkutassuk 

a többi tulajdonost – kezd-
te dr. Fábiánkovits Anna. 
– Voltunk Németország-
ban, Ausztriában, majd a 
magyar állammal peres-
kedtünk. Ez a procedúra 
körülbelül kettő, a teljes 
felújítás pedig további há-
rom évig tartott. 

Miután az ingatlan és a 
földterület a nevükre került, 
elkezdődött a pajta lebontá-
sával és helyreállításával a 
felújítás. – Mivel az épület mű-
emlék, mindent helyre kellett 
állítanunk az eredeti méret-

tel arányosan – folytatta Nagy 
Gábor. – A korábbi pajta he-
lyén most garázs áll. 

A tulajdonosok elmondá-
sa szerint, amikor először 
léptek be a kapun, csak met-
szőolló segítségével tudták 
megközelíteni az ingatlant. 
A ház elülső (vályog) ré-
sze valószínűleg a cseléd-
lak lehetett. Ezt lebontot-
ták, majd az új épületet a 
lakóházzal összekötötték 
– így megszületett a mostani 
konyha és az előszoba. Ezen 
kívül három hálószobát, egy 
nappalit és egy vendégszobát 
is kialakítottak az összesen 

százhatvan négyzetméteres 
területen. 

– A tetőszerkezet és a ker-
ti tó teljesen új, a konyhában 
és a szobákban a fagerendás 
mennyezet a bontott anyagok-
ból készült – folytatta Nagy 
Gábor. – Már a legelején 
az volt az elképzelésünk, 
hogy amit csak lehet, új-
rahasznosítunk. A tó helyén 
például a bontáskor 30 köb-
méteres kőkupac keletkezett, 
ebből készült el az épület tér-
burkolata, illetve a kőkerítés. 

A házaspár 3 gyermekkel 
lakik a házban, amelyet már 
igazi otthonnak éreznek. 

RANGOS ELISMERÉS:  Mint arról korábban beszámoltunk (A né-
pi építészet emléke, Soproni Téma, 2023. október 4.), az idei Wink-
ler Oszkár-díjat a Gesztenyés körút 9. szám alatti ház tulajdonosai 
érdemelték ki az épületegyüttes felújíttatásáért. Egy ismerősük 
terjesztette fel a házaspárt a díjra, amelynek nagyon örültek. A kör-
nyéken lakók sokszor megcsodálják a kész házat.

Dr. Fábiánkovits Anna és Nagy Gábor első látásra beleszeretett a házba. Nem sajnálták az időt, a műemlék felújítása 3 évig tartott.

Pár éve  még csak metszőollóval lehetett megközelíteni a házat

Beleszeretni, felújítani

Az ablakra tehető szigetelőcsíkok öntapadó-
ak, így könnyű felragasztani azokat. Akár 1–5 
milliméteres réseket is képesek megszüntetni. 
  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Ezen a télen se az utcát fűtsük! 
MUNKATÁRSUNKTÓL 

Október 15-én elkezdődött és egészen április 15-ig tart a 
hivatalos fűtési szezon. Bár még tartósan hideg nem volt, 
de erre is fel kell készülnünk, ahogy a balesetek megelő-
zésére is…

Füstölő kémények reggel és es-
te – a legtöbb lakásban már bein-
dították a fűtést a hűvösebb órák-
ban. Az előttünk álló időszakban 
fokozott odafigyelés szükséges, 
ugyanis a lakástüzek és a szén-
monoxid-mérgezések döntő több-
sége is a fűtési szezonban történik. 
Hogy mit tehetünk ezek megelő-
zéséért? Évente ellenőriztessük a 
fűtőeszközöket szakemberekkel! 
A kémények tisztítása a kémény-
seprők feladata, tőlük is kérjünk 
időpontot! (Erről már lapunkban 
is írtunk: Kezdődik a fűtési szezon, 
Soproni Téma, 2023. október 4.). Va-
lamint szerezzünk be megbízható 
szén-monoxid-érzékelőt! 

Természetesen a biztonság mel-
lett fontos az is, hogy csökkentsük 

a költségeket. Ehhez gyűjtöttünk 
össze pár hasznos tippet. 

Szigeteléssel spórolunk 
A leghatékonyabban szigetelés-
sel csökkenthetjük a fűtésszámlát. 
A falak mellett érdemes az ablako-
kat is szigetelni, háromrétegű üve-
get választani. Egy új bejárati ajtó 
is sok hőt bent tart, ahogy egy mo-
dern fűtőeszköz és a szabályozható 
radiátorok is csökkentik a fogyasz-
tást. Ezek beszerzése viszont meg-
lehetősen költséges… 

Az olcsóbb megoldások 
Ha nincs pénz vagy lehetőség a szi-
getelésére, akkor is érdemes fel-
mérni az ablakok és az ajtók álla-
potát. Ha úgy látjuk, hogy sok hő 

szökik, akkor beszerezhetünk szige-
telőcsíkokat. Ezeket különböző be-
tűkkel (például D, E, P) jelölik, és 
1–5 milliméteres réseket képesek 
megszüntetni. A csíkok öntapadó-
ak, így könnyű felragasztani azokat. 
Olcsók, viszont nem is túl tartósak.

Párnák és függönyök 
Dupla ablakok esetében érdemes 
az ablakok közé, illetve a párkány-
ra huzatfogó párnát tenni. Ezeket 
egyedi méretben és a legkülönbö-
zőbb huzatokkal az interneten is 
meg lehet rendelni, de akár házi-
lag is megvarrhatók. Fontos, hogy 

a függönyök ne lógjanak a fűtőtes-
tekre, viszont az ablakok felületét 
takarják el, így több meleg marad 
bent. A radiátorok mögé praktikus 
hőtükörfóliát tenni, amely megaka-
dályozza, hogy a meleg levegő a fa-
lon keresztül távozzon. Természe-
tesen szellőztetni hidegben is kell: 
célszerű egyszerre minden ablakot 
kitárni, a fűtést lekapcsolni, és így 
átszellőztetni a lakást. Ha közpon-
ti fűtés van otthonában, akkor el-
lenőrizze, hogy fel van-e töltve víz-
zel a rendszer! Ha ugyanis levegős, 
az akár 15 százalékkal is növelheti a 
fűtésszámlát.

VÉGE A 18 FOKOS KORLÁTOZÁSNAK 
Nem lesz hőmérsékleti korlátozás a közintézményekben az idén télen 
– közölte az Energiaügyi Minisztérium. A szaktárca közleményében azt 
írta, hogy a jelenlegi kedvezőbb ellátási helyzetben a korlátozás fenn-
tartása nem indokolt, ezért hatályon kívül helyezi a kormány. Az idei 
fűtési szezonban így az általános munkavédelmi szabályok alkalma-
zandók. Ezek szerint a hideg évszakban a szellemi munkát végzők ese-
tében 20–22 fokos, könnyű fizikai munkát végzőknél 18–20 fokos lég-
hőmérséklet biztosítandó.



2023. november 1. 7CIVITAS FIDELISSIMA Soproni Téma
Céljuk művészeti értékek  bemutatása, ápolása, a közösség összetartása

A nagy elődök útján
Kultúra, művészetek

MADARÁSZ 
RÉKA

Új elnököt 
választott 
a Soproni 

Képzőművészeti Társa-
ság. Herczeg Anikó al-
elnökként már régóta 
részt vesz Sopron kul-
turális életének szer-
vezésében, és lelkesen 
halad tovább az elődei 
által megkezdett úton.

A közelmúltban két halálhír 
is megrengette a Soproni Kép-
zőművészeti Társaság életét: 
2023 augusztusában Jakabné 
Tóth Márta elnök, szeptem-
berben pedig Fejér Zoltán fes-
tőművész, a társaság tisztelet-
beli, örökös alelnöke hunyt el.

– Társaságunknak és tá-
gabb értelemben a város 
művészeti életének is óriási 
veszteség mindkettejük ha-
lála – kezdte Herczeg Anikó. 
– Elnökünk elvesztésével 
megtorpant a megszokott 
lendületünk, de gyorsan 
kellett intézkednünk, 
ugyanis a hivatalos elő-

írások szerint 60 nap állt 
a rendelkezésünkre, hogy 
újraszervezzük a sorain-
kat. Rendkívüli közgyűlésen 
új vezetőséget választottunk. 

Így lett Herczeg Anikó az új 
elnök, Horváth F. Péter az al-

elnök, a titkár pedig továbbra 
is Füzi Edit maradt.

– Magasztosabb célunk 
művészeti értékeink bemu-
tatása, ápolása, kis közössé-
günk összetartása és rend-
szeres kiállítások szervezése, 

ahol bemutathatjuk alkotása-
inkat – folytatta Herczeg Ani-
kó. – Azt hiszem, eljött az 
ideje, hogy még inkább ma-
gunkénak érezzük a társa-
ságot, és büszkék legyünk 
arra, hogy a tagjai lehe-
tünk. Jelenleg azon fárado-
zunk, hogy az új vezetőséggel 
továbbvigyük az elindított fo-
lyamatokat, rendezvényeket, 
és művészeti színvonalunk 
megtartásával képviseljük a 
Soproni Képzőművészeti Tár-
saságot Sopron kulturális éle-

tében. Filozófiánk szerint tag-
ságunkban elismert alkotók 
és feltörekvő fiatalok számá-
ra egyaránt van hely, emellett 
a saját örömükre alkotó tehet-
ségeknek is kínálunk bemu-
tatkozási lehetőséget. 

A társaság jelenleg egy 
győri kiállításra készül, 
aztán már a hagyományos 
adventi tárlat és a Sopro-
ni Füzetek bemutatója kö-
vetkezik decemberben. 
Vagyis az alkotómunka ren-
dületlenül halad tovább.

HERCZEG ANIKÓ  Budapesten született, de iskolai tanulmányait már Sopronban kezdte. Dédapjá-
tól, Hende Vince festőművésztől örökölt rajzkészségét eleinte iskolai rajztanárai alakították, később 
 Kovács-Gombos Gábor és Szabó Alajos művészektől tanult. Szakmai végzettségei: lakberendező, fény-
képész és alkalmazott grafikus. 1997 óta tagja a Soproni Képzőművészeti Társaságnak. Rendszeresen 
szerepelnek munkái itthon és külföldön egyaránt. 12 évvel ezelőtt lett a tagja a kör kibővített veze-
tőségének. 2020-ban alelnöknek választották, jelenleg a Soproni Képzőművészeti Társaság elnöke. 

– Jelenleg azon fáradozunk, hogy az új vezetőséggel továbbvigyük az elindított folyamatokat, rendezvényeket, és művészeti szín-
vonalunk megtartásával képviseljük a Soproni Képzőművészeti Társaságot Sopron kulturális életében – nyilatkozta Herczeg Anikó.

1963
Bővülő szolgáltatások
A Sopron Városi Tanács vég-
rehajtó bizottsága pénteken 
délelőtt ülést tartott. Meg-
hallgatta a Sopron és Vidéke 
Földművesszövetkezet beszá-
molóját a múlt évben végzett 
munkáról és az idei tervekről. 
Egy évvel ezelőtt tárgyalták 
végrehajtó bizottsági ülésen 
a szövetkezet tevékenységét. 
Akkor elsősorban Sopron–Kert-
város és Brennbergbánya jobb 
ellátása szerepelt a napiren-
den. Az idei beszámoló részle-
tesen foglalkozott a tavalyi ter-
vek megvalósításával. A tervek 
szerint Kertvárosban és Brenn-
bergbányán bevezetik az elő-
fizetéses étkeztetést. A Lenin 
körút 19-ben cukrászüzemet 
építenek, amely ellátja a kül-
városi vendéglőket és a vidé-
ken működő cukrászdákat. Jól 
bevált a kisgépek kölcsönzése. 
Az idén az igényeknek megfe-
lelően növelik a kölcsönzésre 
kiadandó mosógépek, porszí-
vók, padlókefélőgépek számát. 
(Kisalföld)

1943
Soproni varázs
A soproni utas induljon el egy-
szer kifelé is a városból, a Fer-
tő tava felé. Napos úton elér-
kezik a Tómalomhoz, ehhez 

a tenyérnyi, jeges kis tóhoz, 
amely mellől a malom már 
eltűnt, csak a fürdőház körül 
nyüzsög az élet. Csónakra ül-
ve evezzen be a nádasba, a te-
kergő keskeny vízi utakon, ahol 
alig fér el a csónak, és magasan 
az ember feje fölé nő a nádas. 
Hallgassa itt a vízimadarak 
pittyegését, s visszafelé evez-
ve szelíd hattyúkkal is találko-
zik. Sopron varázsához tarto-
zik egy bágyadt, régimódi kis 
fürdőhely is. Balf – fáradt, ga-
zos parkjával, ósdi fürdőkádja-
ival, ahol ma már, a régi szép 
idők elmúltán, javarészt falusi-
ak gyógyítgatják magukat, für-
dés után a park padjain bontva 
ki az elemózsiás kendőt. (Élet) 

1938
Nem lesz baj 
a szénellátással
A napokban az a hír terjedt el a 
városban, hogy Brennbergbá-
nya nincs eléggé felkészülve a 
télre, a bányatelep szénterme-
lése nem lesz annyi sem, hogy 
a város szükségletét kielégít-
se. A híreszteléssel kapcsolat-
ban egyenesen a bányatelep 
igazgatóságához fordultunk, 
honnan az alábbi választ kap-
tuk: a bányatársaságot szerző-
dés kötelezi arra, hogy évente 
meghatározott mennyiségű 
szenet bocsásson, ugyancsak 
meghatározott áron, a város 
rendelkezésére. Ezt a mennyi-

séget a társaság feltétlenül 
biztosítja az idén is. A bánya 
bőséges mennyiségű szenet 
fog a város közönségének ren-
delkezésére bocsátani, ilyen 
tekintetben tehát ne aggasz-
szon senkit a közelgő tél. (Sop-
roni Hírlap)

1933
Sopronban sem lesz 
Prihoda koncert
Egy hangversenyrendező vál-
lalat a napokban számos ma-
gyar városban hangversenyt 
akart rendezni Vasa Prihoda 
cseh hegedűművész vendég-
szereplésével. Azoknak a ter-
rorintézkedéseknek hatása 
alatt, amelyeket a cseh kor-
mány a Felvidéken a magyarok-
kal szemben életbeléptetett, a 
legtöbb városban mozgalom 
indult meg a Prihoda-hangver-
seny ellen. Szegeden az egye-
temi ifjúság az érdekelt hang-
versenyiroda előtt tüntetett 
a cseh művész szerepelteté-
se ellen. Sopronban lemond-
ták a hangversenyt a közönség 
hangulatának láttára. Priho-
da programján Nagykanizsa is 
szerepel, azonban itt is moz-
galom indult meg a hangver-
seny megrendezése ellen. Va-
lószínű, hogy a hangverseny el 
is marad. (Zalamegyei Újság)

Összeállította: 
Pluzsik Tamás

TALLÓZÓ  – válogatás a korabeli sajtóból Újabb premier: Az angyalok nem sírnak
ISMÉT KÖZÖNSÉGTALÁLKOZÓT TARTOT-
TAK A PETŐFI SZÍNHÁZBAN. Az érdeklődők 
Az angyalok nem sírnak című előadás próbáját 
tekinthették meg múlt csütörtökön, majd ezt kö-
vetően egy beszélgetésen vettek részt a rende-
zővel és a szereplőkkel, illetve Berecz Andrással. 

A színdarab 1956 októberének utolsó napján 
és novemberének közepén játszódik. A győzelem, 
a szabadság, az együvé tartozás mámora, majd 

a leigázottság, a rabság, a tehetetlen düh pokla. 
Két világ. Egy fiú és egy lány. Egy férfi és egy nő. 
Egy kisfiú és egy orosz tiszt. Egy bátor legény és 
egy orvlövész. A megtorlás sötétje és az örök sza-
badság ragyogása. A halál és az élet. Az „élet” és 
a Lét. A szerző, egyben rendező, Kiss József a szín-
darabot az 1956-os forradalmat és szabadsághar-
cot átélt emberek tiszteletére is írta. A darab pre-
mierjét november 4-én tartják a színházban.

Új lelkész és 
hangverseny
Új német lelkész érkezik a 
soproni evangélikus gyü-
lekezetbe. Rebekka Pöhl-
mann november 5-én 
9-kor kétnyelvű istentisz-
telet tart, melyre várják az 
érdeklődőket. 

A gyülekezet jótékony-
sági rendezvényre is ké-
szül: november 25-én Sze-
keres Tamás Benned szól 
a dal – 25 év az Omegá-
ban címmel ad koncertet. 
A programon közreműkö-
dik a Sonitus Scarbantiae 
Nőikar. 

Közös 
megemlékezés
Hangversennyel emléke-
zett a soproni születésű Fi-
delissima-díjas zongora-, 
orgona- és csembalómű-
vészre, Szekendy Tamásra, 
valamint Szent Wolfgang-
ra a Bánfalváért Baráti Kör. 
A hegyi templomban pén-
teken tartották a zenés 
eseményt, amelyen Kuzs-
ner Péter orgonaművész, 
Márkus-Zalatnay Fruzsina 
fuvolaművész és Makkos 
Ágnes karvezető is fellé-
pett. Műsort adtak a Bán-
falvi Óvodába járó gyer-
mekek és a Soproni Német 
Nemzetiségi Általános Is-
kola diákjai is.

RÖVIDEN

SOPRONITEMAHIVATALOS

FO
TÓ

: F
IL

EP
 IS

TV
ÁN



2023. november 1.8 Soproni Téma SOPRONITEMA
HIVATALOSSport

RÁZÓ LÁSZLÓ

November 
9-én a No-
vomatic-
arénában 

lép pályára a magyar 
női kosárlabda-váloga-
tott. Székely Norbert 
szövetségi kapitány a 
17 fős bő keretbe há-
rom soproni játékost 
jelölt: Határ Bernadett, 
Sitku Zsuzsanna és Var-
ga Alíz is meghívót ka-
pott. Utóbbi játékossal 
beszélgettünk. 

– Milyen esélyekkel lép pá-
lyára a magyar válogatott 
Szlovénia ellen?

– Nyáron kétszer is ját-
szottunk ellenük felkészü-
lési mérkőzést, volt, hogy 
nagyobb különbséggel nyer-
tünk. Ez természetesen nem 
jelenti azt, hogy lefutott a sop-
roni Eb-selejtező. Nagyon erős 
a szlovén válogatott, nyár óta 
változtathattak a csapat ösz-
szetételén, taktikáján is.

– Mi lesz a további me-
netrend a selejtezők során?

– A szlovénok elleni sop-
roni mérkőzés után Finnor-
szágban lépünk pályára. Ezt 
követően egy nagyobb szünet 
jön az Eb-selejtezőknél, hi-
szen csak jövő novemberben 
játszunk ismét meccseket. 
A szlovének és a finnek mel-
lett a bolgárok vannak még a 
mi csoportunkban, három el-
lenfelünk közül egyértelműen 

a szlovén válogatottat tartom 
a legnehezebb ellenfélnek.

– Mit gondolsz, mennyi 
játéklehetőséget kapsz a vá-
logatottban?

– A nyári Eb-n számított 
rám a válogatott szakmai 
stábja, sokat játszom a Sop-
ron Basketnél, nagyon bí-
zom benne, hogy a mostani 

mérkőzéseken megkapom a 
lehetőséget a nemzeti együt-
tes fellépésein is. Ugyanazzal 
a mentalitással megyek majd 
a válogatotthoz, mint ami ko-
rábban is jellemző volt rám, 
bízom benne, hogy ki tudom 
harcolni a játékperceket, és jó 
teljesítménnyel tudom segíte-
ni a válogatottat.

– Milyen hangulatra szá-
mítasz a november 9-i mér-
kőzésen?

– Biztos vagyok benne, 
hogy rengetegen kijönnek, 
hiszen Sopron a honi kosár-
labdázás egyik fővárosa. Ar-
ra számítok, hogy fergeteges 
hangulatban lépünk majd 
pályára, ami azért is fontos, 

mert ezt a mérkőzést feltét-
len meg kell nyernünk. Ha ez 
nem sikerülne, akkor nagyon 
nehéz dolgunk lenne a visz-
szavágón Szlovéniában. Jó 
esélyekkel lépünk pályára, de 
szükségünk van arra a plusz 
energiára, amit a soproni kö-
zönség tud adni a nemzeti 
kosárlabda-együttesnek.

Varga Alíz (labdával) abban bízik, hogy a magyar együttes jól kezdi a 2025-ös Eb-kvalifikációs csoportmeccseket.  FOTÓ: MKOSZ/FIBA

MUNKATÁRSUNKTÓL

Jelentősen erősödött 
a Sopron Basket játé-
koskerete: két rutinos 
kosárlabdázó igazolt 
Sopronba, a válogatott 
szünet után várhatóan 
mindketten bevethető-
ek lesznek.

Aleksandra Crvendakic iga-
zi közönségkedvenc volt Sop-
ronban, 18 éves korától hat 
szezonon át játszott a Sopron 
Basket együttesénél, amely-
nek egyik legponterősebb ko-
sárlabdázója volt. Sopronból 
Lyonba, később a spanyol Sa-
lamanca, majd a török Mersin 
együtteséhez igazolt, most pe-
dig ismét városunkban sze-
repel. Mellette egy amerikai 
center, Beatrice Mompremi-
er is a Sopron Basket játéko-
sa lett. A középjátékos neve 
ismerősen csenghet a kosár-
labda-rajongóknak, hiszen 
három évig volt a megyei ri-
vális Győr játékosa.

Laczka Miklós szerint 
komoly játékerőt képvi-
sel a csapat két új játékosa. 

– Aleksandra Crvendakic és 
Beatrice Mompremier érkezé-
sével jelentősen megváltozik a 
csapat szerkezete – mondta a 
Sopron Basket másodedző-
je. – Fizikálisan erősebbek, 
magasabbak lettünk, ami 

rendkívül előnyös. Két olyan 
kosárlabdázóról van szó, akik 
magas szintű tapasztalattal 
rendelkeznek, és olyan egyéni 
kvalitásokkal bírnak, amelyek 
eddig hiányoztak a csapatból. 
A képességeiket kihasználva 

rá tudunk erősíteni bizonyos 
játékelemekre, ezzel pedig 
eredményesebben tudunk 
szerepelni a mérkőzéseinken.

A két játékos november 
második felétől áll edzésbe a 
Sopron Basketnél. 

Laczka Miklós:  Fizikálisan erősebbek, magasabbak lettünk

Crvendakic visszatért!

Aleksandra Crvendakic korábban hat szezont töltött Sopronban – most visszatér. 

LELÁTÓ

KOSÁRLABDA

Kaposvári KK – Sopron KC

Bajnoki mérkőzés, Kaposvár, október 27.  
(Az eredmény hosszabbítás után alakult ki)

86–88 
(14–19, 24–18, 15–14, 17–21, 9–11)

Kaposvár:  
D. Jackson 8, Paár 14/6, 

Abell 32/12, R. Jackson 14/6, 
Koprivica 6

Csere: Puska, Fazekas M. 2,  
Bogdán, Krnjajski 6, 

Halmai 4/3

Sopron:  
Nichols 33/9, Meszlényi 2, 
Griffin 19/15, Da Silva 17, 

Banyard 1
Csere: Molnár 9, 

Csendes, Archibald 7,  
Sitku, Fazekas Cs.

Vezetőedző:  
Váradi Kornél

Vezetőedző:  
Bors Miklós

LABDARÚGÁS

Tatabánya – Caola SC Sopron

NB III. északnyugati csoport
Tatabánya, október 29.

2–1 (1–1)

Varga Alíz:  Remélem, fergeteges hangulatban játszunk Sopronban

Készül a válogatott meccsre

SOPRONITEMA
HIVATALOS

Keressen minket az interneten is!

Kispályás 
labdarúgás
November 2–3., 6., 
8–9. 18 óra, Halász 
Miklós sporttelep, 
tóparti sporttelep 
Városi kispályás 
labdarúgó-bajnokság

Túrázás
November 4., szombat 
8 óra, Hajnal tér 
Kegyeleti túra

Kosárlabda
November 4., 
szombat 18 óra, 
Novomatic-aréna
Sopron KC 
– Atomerőmű SE

November 9., 
csütörtök 18 óra, 
Novomatic-aréna
Magyarország 
– Szlovénia (női 2025-
ös Európa-bajnokság 
selejtezőmérkőzés  
1. forduló)

Labdarúgás
November 5., vasárnap 
13 óra, városi stadion 
Caola SC Sopron 
– Csorna SE

Tollaslabda
November 11., szombat 
10 óra, Ágfalva, 
általános iskola
Országos csapatbajnokság 
III. osztály, nyugati csoport

Vízilabda 
November 12., 
vasárnap 13 óra, 
Lőver uszoda
Országos utánpótlás-
bajnokság
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45 egyesület képvise-
letében 460-an jelent-
keztek idén a dr. Csik 
Ferenc emlékverseny-
re. A 42. alkalommal 
megrendezett, nagy-
szabású úszómegmé-
rettetés elsősorban a 
fiatalok számára volt jó 
erőfelmérő. 
A hazai pályán versenyző sop-
roni úszók közül több mint 
ötvenen szálltak vízbe hétvé-
gén, a 42. Dr. Csik Ferenc Em-
lékversenyen. Kókai Zsolt, a 
Széchy Tamás Sportiskola 
Úszó Szakosztályának veze-
tője elmondta: volt már ennél 
nagyobb létszámú úszóver-
seny is az új Lőver uszodában, 
ugyanakkor az emlékverse-
nyek 42 éves történetében 
mindenképpen rekordot je-
lent a nevező úszók száma.

– Ma már komoly már-
kanév az úszósportban a 
dr. Csik Ferenc emlékverseny, 
és ez nemcsak Magyarorszá-
gon van így: a 18 hazai mellett 
nem kevesebb mint 27 külföl-
di egyesület nevezett úszókat 
– kezdte Kókai Zsolt. – A ver-
senyzők többsége a szomszé-
dos országokból, Ausztriá-
ból és Szlovákiából érkezett, 
ugyanakkor idén romániai 

versenyző is medencébe szállt 
Sopronban. Örömteli, hogy 
ilyen komoly érdeklődést vál-
tott ki a szakmában az emlék-
versenyünk, ez nyilván kö-
szönhető annak is, hogy ma 
már minden igényt kielégítő 
sportuszodában rendezzük a 
futamokat.

A szakosztályvezető hoz-
zátette: az egyesület egyér-
telmű célja, hogy a dr. Csik 
Ferenc emlékverseny első-
sorban utánpótláskorú fia-
taloknak adjon lehetőséget: 

egyrészt erőfelmérés a nem-
zetközi mezőnyben, hiszen 
itt nem csak egy ország leg-
jobbjaival kell megküzdeniük 
a helyezésekért. Másrészt a 
soproni megmérettetés után 
öt héttel rendezik meg a kor-
osztályos, rövid pályás ma-
gyar bajnokságot Szegeden. 
A dr. Csik Ferenc emlékverse-
nyen pedig lehetőségük volt a 
fiataloknak megúszni azokat 
a szintidőket, amellyel az or-
szágos megmérettetésre kva-
lifikálták magukat.

– Mindenki tudja, hogy 
ez milyen fontos utánpót-
lás-megmérettetés, egyálta-
lán nem kellett noszogatni a 
hazai versenyzőket a neve-
zésre – folytatta Kókai Zsolt. 
– A Széchy Tamás Sportisko-
la ötvenkét fiatal úszóval kép-
viseltette magát, így a soproni 
versenyzők is megtudhatták, 
mire képesek akkor, ha több 
nemzet képviselői állnak a 
rajtkőre. Korábban minden-
ki indulhatott ezen a ver-
senyen, most azonban az 

úszószövetség döntése ér-
telmében csak igazolt ver-
senyzők vehettek részt a fu-
tamokon. Ahhoz, hogy egy 
sportolót leigazoljunk, az 
adott versenyszámokban egy 

szakmai minimumvizsgát 
kell tennie. Tehát tulajdon-
képpen van már egy előválo-
gatás a megmérettetés előtt. 

A 42. Csik Ferenc Emlék-
verseny kétnapos volt.

42. Dr. Csik Ferenc Emlékverseny:  Igazolt versenyzők vehettek részt a futamokon

Itthon, de nemzetközi vizeken

MEGNYITÓ ÉS KOSZORÚZÁS:  Az emlékverseny hivatalos meg-
nyitója alkalmából dr. Farkas Ciprián polgármester, dr. Csiszár 
Szabolcs alpolgármester és Rádonyi László, a Soproni Vízmű Zrt. 
vezérigazgatója megkoszorúzta dr. Csik Ferenc emléktábláját. 
A polgármester megnyitó beszédében hangsúlyozta: az új Lőver 
uszodában már számos hazai és nemzetközi, rangos úszóversenyt 
rendeztek meg, ez is bizonyítja a létjogosultságát.

A 18 hazai mellett 27 külföldi egyesület nevezett úszókat a hétvégi versenyre. A megmérettetésen sikeresek voltak városunk sportolói: 16 arany-, 22 ezüst- és  
13 bronzérmet szereztek. Az eredmények alapján 36 versenyszámban indulhatnak soproni fiatalok a korosztályos rövid pályás bajnokságon. FOTÓ: NÉMETH PÉTER

PAPP GYŐZŐ

Napokig beszédtéma 
volt Sopronban az éj-
szakába nyúló Magyar 
Kupa-elődöntő 2005 
áprilisában: óriási csa-
tában, hosszabbítás 
után a Matáv FC nyert a 
Honvéd ellen, és ezzel 
megérdemelten jutott 
a fináléba. Már ezzel is 
történelmet írtak, és 
hol volt még a vége!

A mérkőzés rangjának meg-
felelően szép számú soproni 
szurkoló volt kíváncsi az ösz-
szecsapásra, és nekik köszön-
hetően szenzációs hangulat-
ban játszottak a csapatok. 
A Matáv gyorsan gondosko-
dott róla, hogy maradjon a ki-
váló légkör: Szekeres Tamás 
korán megszerezte a vezetést 
a hazaiaknak. A Honvéd a szü-
netig kiegyenlített, és mivel a 
kapusok a folytatásban le-
húzták a rolót, a fogcsikorga-
tó küzdelem nem hozott vál-
tozást az eredményben. Így 
kétszer tizenöt perces ráadás 
következett. 

A jó idő ekkor már a múlté 
volt, eleredt az eső. Ez azon-
ban nem zavarta meg a sop-
roniakat, a túlórában fontos 
és értékes gólokat szereztek, 
és mert ezzel szemben csak 

egyet kaptak, nagyszerűen 
hajrázva megnyerték a talál-
kozót. A lefújás után a hazai 
szurkolók és játékosok ön-
feledten ünnepeltek, csak a 
soproni csapat kapitánya, Ba-
goly Gábor nem volt felhőt-
lenül boldog. – Remek volt a 

mérkőzés, kitűnő a hangulat, 
a csata minden percét élvez-
tem – nyilatkozta a meccs vé-
gén. – Tudtam, hogy korább-
ról van két sárga lapom, de a 
csapat érdekében el kellett 
vállalnom egy taktikai sza-
bálytalanságot. Azért voltam 

indulatos, mert pontosan 
tudtam, hogy az sárgát ért, és 
ezért nem játszhatom a dön-
tőben. Remélem, azért meg-
érinthetem majd a trófeát…

Megtehette. A Matáv a fi-
náléban 5–1-re kiütötte a 
Ferencvárost.

Szép számú soproni szurkoló  volt kíváncsi az összecsapásra

Történelmi MK-elődöntő

JEGYZŐKÖNYV: MATÁV FC SOPRON – BP. HONVÉD: 4–2 (1–1, 1–1, 2–1), MAGYAR 
KUPA-ELŐDÖNTŐ, SOPRON, 4000 NÉZŐ. V.: SZARKA. 
Sopron: Balogh J.– Bagoly, Fehér Z. Szekeres T. – Földvári (Csordás a szünetben), Somorjai (Pintér Z., 
59.), Lazic, Szabó O. – Bárányos, Tóth M., Balaskó (Sira, 56.). Vezetőedző: Pintér Attila.
Honvéd: Takács T. – Kovács N., Budovinszky, Mészáros, Takács Z. (Baranyai, 91.) – Dobos (Dancs, 98.), 
Lázár, Vadócz, Vén (Kozarek, 90.) – Szili, Herczeg. Vezetőedző: Gergely Károly.
Gólszerző: Szekeres T. (8.), Csordás (97.), Bárányos (110.), Lazic (119.), illetve Kovács N. (21.), 
Budovinszky (107.).

Pintér Attila vezetőedző jó tanácsokkal szolgált Szekeres Tamásnak és Bojan Lazicnak is.

Kitöltötte már a legújabbat?
SOPRONITEMA.HU/KVIZEK

Dobogós tornászok 
Csapatban két bronz-, egyéniben három ezüst- és három bronz-
érmet szereztek a soproni tornászok a serdülő, ifi és felnőtt 
II. osztályú országos bajnokságon. A budapesti megméretteté-
sen a Soproni Torna Club serdülőcsapata (Horváth Lotti, Hor-
váth Blanka, Jánosik Tamara, Majer Lili, Völgyi Eliza) a negyedik 
helyen végzett, Völgyi Eliza ugrásban második, Horváth Lotti 
korláton második, gerendán harmadik, Horváth Blanka korláton 
harmadik lett. Az ificsapat (Faragó Réka, Fodróczy Zsófia, Se-
bestyén Nóri, Tóth Léna, Völgyi Angelika) célja a harmadik hely 
megtartása volt, ez sikerült is, ezen felül egyéniben gerendán 
Völgyi Angelika ezüst-, Fodróczy Zsófia bronzérmet szerzett. 
A felnőtt lányok csapata (Godawszky Stella, Maráczi Hanga, 
Pölz Tímea, Soós Vivien, Sugár Krisztina) szintén megtartotta 
országos harmadik helyét. 

Szoboszlai a meccs legjobbja
Szoboszlai Dominik lett a vendég Nottingham Forest ellen 3–0-
ra megnyert mérkőzés legjobbja: a Liverpool FC magyar válo-
gatott játékosa két gólpasszával érdemelte ki az elismerést 
az angol labdarúgó-bajnokság tizedik fordulójának vasárna-
pi találkozóján.

A Liverpool FC a közösségi oldalán jelentette be, hogy a klub 
színeiben első két asszisztját kiosztó középpályás lett a mér-
kőzés legjobbja.

RÖVIDEN
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„Nem elég (...) 
jobban élnünk, 
de törekednünk 
kell arra, hogy 
jobb emberekké 
is váljunk.  
A demokrácia 
alapja a morál.”
Borbély Szilárd  
(1963–2014) József 
Attila-díjas magyar költő, 
író, irodalomtörténész, 
egyetemi oktató, az 
irodalomtudományok 
kandidátusa 

MOTTÓ

Borbély Szilárd: 
Kafka fia
A történetek egyik szálán 
a világhírű író apja, Her-
mann Kafka nyomába ere-
dünk, egy másik szálon 
Franz életének „nappa-
li” világa és az írás irán-
ti szenvedély természe-
te tárul fel, a háttérben az 
apa fenyegető árnyékával, 
míg egy harmadik narrá-
tor – úgy is, mint a könyv 
szerzője vagy éppen, mint 
„Kafka fia” – az írásban és 
Kafka rokon alakjában lel 
rá a kétségbeesés ottho-
nosságára. A befejezetle-
nül maradt regény a szer-
ző hagyatékából származó 
szöveg, mely kelet-európai 
apákról és fiúkról szól.

KÖNYVAJÁNLÓ

Továbbra is várjuk az iskolák rendezvényeiről, ifjú tehetségeiről szóló 
értesítéseket a szerkesztoseg@sopronitema.hu e-mail-címre!

MADARÁSZ RÉKA

A Fáy András Technikum az idei tanévben ismét 
meghirdette a Covid előtt már hagyományokkal 
rendelkező gazdasági versenyét. A Fáy 7próbáján 
az általános iskolák 8. osztályosai vettek részt. 

A Fáy 7próba elnevezésű ver-
senyének az a célja, hogy a 
tanulók a pénzügyi kultú-
ra terén szerzett ismere-
teiket játékos formában 
alkalmazzák. A kétfordu-
lós megmérettetésre ösz-

szesen huszonnégy csapat 
jelentkezett. 

– Az első fordulóban a csa-
patoknak egy általános gazda-
sági ismereteket tartalmazó 
online tesztet kellett kitöl-
teniük – tudtuk meg Grubits 

Mártától, az iskola szakmai 
igazgatóhelyettesétől. – A dön-
tőt a technikumban tartottuk 
múlt szerdán, ide a legjobb 7 
csapat jutott tovább. Egy 7 ál-
lomásból álló, játékos, az 
iskola szakmai munkakö-
zösségének tanárai által 
összeállított feladatsort 
kellett megoldaniuk. A ver-
seny valamennyi résztvevője 
jutalmat kapott, a három leg-
jobb eredményt elért csapat 
tagjai pedig értékes tárgyju-
talomban részesültek.

Első helyen a farádi Ki-
rály Iván Általános Iskola 
Milliomosok nevű csapata 
végzett.

– Remekül éreztük ma-
gunkat, a versenyen elméleti 
és gyakorlati ismeretekre egy-
aránt szükségünk volt – me-
sélte a győztes csapat három 
tagja, Baán Panka, Heim Natá-
lia és Karsay Dorina. – Kocsis 
Márta készített fel minket, 
aki összeállított nekünk egy 
tananyagot, és az alapján sa-
játítottuk el az elméleti részt. 

Annak ellenére, hogy már 
több mint egy hónapja gyakor-
lunk, nem számítottunk az 
első helyezésre, ami nagyon 
boldoggá tett bennünket.

Második helyen ugyanen-
nek az iskolának a Feláldoz-
hatók nevű csapata, harmadik 
helyen pedig a soproni Pető-
fi-iskola Bitcoin Rablók nevű 
csapata végzett. Különdíjat az 
Ágfalvi Váci Mihály Általános 
Iskola Vagyonőrök nevű csa-
pata kapott az általa készített 
TikTok-kisfilmért.

A soproniak közül  a Petőfi-iskola diákjai érték el a legjobb (3.) helyezést

Ismét 7próba a Fáyban

A verseny döntőjét múlt héten a Fáy-technikumban rendezték, erre a nevező huszonnégyből a legjobb hét csapat jutott be.  FOTÓK: FILEP ISTVÁN 

MADARÁSZ RÉKA

A Handler-technikum 
11. osztályos informati-
kustanulója három éve 
alapított egy zenekart 
két társával, és azóta 
már meg is nyertek egy 
tehetségkutató ver-
senyt. Erőss Norbertet 
a metálzene mellett a 
gitár is elvarázsolta.
A Killer Sick nevű együttes 
basszusgitárosa, Hor váth 
Milán mindössze 15 éves, és 
Szombathelyen él. A gitáros 
és szólógitáros, Schönwald 
Márk viszont tavaly végzett 
a Handler tervezőgrafikus 
osztályában.

– Márk vetette fel az ötle-
tet, hogy alapítsunk thrash 
metal zenekart, és én kap-
tam az alkalmon – mesélte 
Erőss Norbert. – Azelőtt ví-
zilabdáztam, de ettől kezd-
ve a zenét tettem első helyre 
az életemben. Kisiskolásko-
rom óta dobolok: a Hoffer Su-
liban kezdtem, aztán a Pfaff 
László zeneiskolába mentem 
át. Gitározom is, amióta Már-
kot megismertem, a hangszer 
magával ragadott. 

A fiúk első koncertje a 
Hangár Music Gardenben 
volt. A Morte Silmorisszal 
játszottak együtt, melynek 
tagjai felkarolták őket, így 
fellépések sorozata követ-
kezett. Az i-re az tette fel a 
pontot, amikor megnyerték 

a hódmezővásárhelyi Low-
land fesztivál tehetségkutató 
versenyét. 

– A győzelemnek köszön-
hetően lehetőséget kaptunk 
arra, hogy egy hétvégét Sze-
geden töltsünk, és három 
számunkat profi stúdióban 
vegyük fel – tette hozzá. – Rá-
adásul a legjobban sikerült-
höz még videoklipet is készít-
hetünk. Agresszívabb, pörgős, 
bulizós stílust képviselünk, 
amit igyekszünk az emberek 
által befogadható módon elő-
adni. Az a célunk, hogy hir-
dessük és új szintre emeljük 

a metált, ami a mi generáci-
ónkban egy kicsit háttérbe 
szorult. Örülünk, hogy a zene 
városában, Sopronban élünk, 
ahol olyan fantasztikus zene-
karok alakultak, mint például 
a Dalriada vagy a Moby Dick.

Norbi azért is szerette meg 
a metált, mert minden pozi-
tív és negatív érzését ki tud-
ja adni általa. Örül, hogy le-
hetőségük adódott többször 
is színpadon szerepelni, hisz 
így megtapasztalhatták, hogy 
olyan érzéseket kell adniuk a 
közönségnek, amilyeneket ők 
is szeretnének visszakapni. 

A metálzene bűvöletében

Erőss Norbert a jövőben egyesítené két hobbiját: a zenét és az 
informatikát, hangmérnökként tanulna tovább. FOTÓ: FILEP ISTVÁN

SZÉNYI ZOLTÁN
festőművész

HAZATÉRÉS
című kiállítása

2023. november 4-től 19-ig a Liszt Központ Munkácsy termében

Megnyitó: 2023. november 4-én, szombaton 17:00 órakor

Köszöntőt mond: BARCZA ATTILA országgyűlési képviselő

A tárlatot megnyitja: DR. KOSTYÁL LÁSZLÓ művészettörténész,
a Göcseji Múzeum tudományos igazgatója

Közreműködnek: HORVÁTHNÉ TÖRÖK ADÉL és GÁL ERZSÉBET zongorán,
valamint a GOLDMARK ÉNEKEGYÜTTES

A belépés díjtalan. 

Változott a felvételi pontszámítás
2024-től máshogy számolják a felvételi pontokat: 
továbbra is 500 pontot szerezhetnek a diákok, de 
arról, hogy melyik szakhoz kérnek emelt szintű 
érettségit vagy mire, mennyi többletpontot ad-
nak, maguk dönthetnek az egyetemek. Több-
letpont járhat az esélyegyenlőségért, a sport-

eredményekért, a tanulmányi vagy művészeti 
versenyek eredményeiért, a katonai szolgálatért, 
a szakképesítésért, az emelt szintű érettségiért és 
nyelvvizsgáért. Ezeken kívül a felsőoktatási intéz-
mények jutalmazhatják például a munkatapasz-
talatot és a kompetenciatesztek eredményeit is.
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Közös dolgaink
Amikor valaki, valahol felkeres egy orvosi rendelőt, és a páci-
ens és az orvos bemutatkoznak egymásnak, és a bemutatkozá-
sukat kézfogással erősítik meg, akkor ott egy szövetség köt-
tetik. Direkt nem szerződést mondok, mert az sokszor csupán 
jogi formalitás. 

A páciens–orvos kapcsolat szövetség kell, hogy legyen! Egy 
célért, a páciens üdvéért folyik a munka. És ebben az együtt-
működésben mindenkinek megvan a maga szerepe, feladata, 
teendője. És ezeket a feladatokat az egyik partner a másik he-
lyett nem tudja elvégezni. Partnerség, de más-más képességek-
kel, készségekkel, ismerettel és lehetőséggel. 

„Mi” orvosként sokat tudunk a betegségekről (és remélem, 
egyre többet az egészségről is!) és a megoldásokról. A páci-
ens viszont mindenkinél többet tud (remélhetőleg) önmagáról. 

Cselekedni azonban csak a páciens tud! Mi, orvosok sikere-
inket csak pácienseink cselekedetein keresztül érhetjük el. Az 
ön sikere az én sikerem is. 
Dr. Tschürtz Nándor

EGÉSZSÉGSAROK

Nyerjen a rejtvénnyel! 
A Soproni Témában keresztrejtvény is várja a játszani vágyókat. A megfejtéseket november 8-ig várjuk a Soproni Téma, 9400 Sop-
ron, Liszt Ferenc utca 1. vagy a szerkesztoseg@sopronitema.hu e-mail-címre. A helyes megfejtők között ajándékot sorsolunk ki, me-
lyet a szerencsés nyertes a Pro Kultúra jegyirodájában vehet át (Sopron, Liszt Ferenc u. 1.). Október 18-i rejtvényünk megfejté-
se: „A siker útját mindennap újjáépítik”. Szerencsés megfejtőnk: Ács Kálmánné, Sopron, Határőr utca.

 KERESZT-
REJTVÉNY

GYÓGYSZERTÁRI ÜGYELET
November 1-től november 7-ig. Az ügyeleti idő este 8 órától 
másnap reggel 8 óráig tart.

November 1.,  
szerda

Arany Kígyó gyógyszertár 
Magyar utca  6. 99/311–732

November 2., 
csütörtök

Benu Állomás gyógyszertár 
Mátyás király utca 23. 99/312–437

November 3.,  
péntek

Erzsébet gyógyszertár  
Győri utca 15. 99/311–254

November 4.,  
szombat

Ezüst Kehely gyógyszertár 
Kodály tér 12. 99/505–249

November 5., 
vasárnap

Hajnal gyógyszertár 
Malompatak utca 10. 99/506–544

November 6.,  
hétfő

Ikvahíd gyógyszertár  
Híd utca 21. 99/314–084

November 7.,  
kedd

Király gyógyszertár 
Várkerület 114. 99/508–242

Egymásba kapaszkodtunk
PLUZSIK 
TAMÁS

Bizonyára 
sokan ál-
modoznak 
az egész 

életen át tartó szerelem-
ről, és vannak olyan sze-
rencsések, akiknek ez 
meg is adatott. Soroza-
tunkban olyan soproni 
házaspárokkal beszél-
getünk, akik talán tud-
ják a hosszú és boldog 
házasság titkát. Leg-
alábbis az életük példa 
lehet erre. 

– Vasárnaponként többször 
is találkoztunk, Egyházas-
falu nem egy világváros, 
a templomba menet vagy 
a litániáról jövet elkerülni 
sem igen tudtuk egymást 
– kezdte történetüket Sándor-
né Bozza Klára.

– Egy idő után pedig kifeje-
zetten kerestük a találkozás le-
hetőségét – folytatta Sándor 
István. – Erre a legjobb alka-
lom a búcsú volt. Itt már együtt 
táncoltunk Klárival.

Mindez az ötvenes évek kö-
zepén történt, amit randevúk 
sora követett, melyek közül ép-
pen az elsőről elkésett István.

– Elmentem a barátaimmal 
biciklizni, nagyon elfáradtam, 
úgyhogy utána lefeküdtem és 
elaludtam, így kénytelen vol-
tam Klárinak azt füllenteni, 
hogy defektet kaptam – mesél-
te nevetve.

Nem lett következménye 
sem a füllentésnek, sem a ké-
sésnek, a fiatalok egyre töb-
bet voltak együtt, majd 
elérkezett az eljegyzés 
napja, amit hamarosan kö-
vetett az esküvő.

– A községi tanácsházán 
1963. június 22-én volt a pol-
gári szertartásunk, mely után 
Klári édesanyja szigorú szem-
mel rám nézett, és azt mond-
ta: „Fiam, te most szépen menj 
haza, Klári ugyanis neked még 
nem a feleséged!” – folytat-
ta István.

Másnap az egyházasfalu-
si templom oltára előtt Hor-
váth-Kiss Ambrus plébános úr 
a fiatalok egybefonódott keze-
it átkötötte stólájával, ők pedig 
egymás szemébe nézve mond-
ták utána az eskü szövegét.

– Ehhez azóta is tartjuk ma-
gunkat, immáron több mint 
hatvan éve – fogalmazott Klá-
ra asszony.

Az ifjú házasok élete 
Sopronban folytatódott, 
Klára a ruhagyárban, Ist-
ván pedig a Sofában dolgo-
zott. A Wallner-villában lévő 
kis albérleti szobájukba szüle-
tett meg 1965-ben első gyer-
mekük, István, majd 1972-ben 
már a Deák téri saját otthonuk-

ba vihették haza a kisebbik fi-
út, Attilát.

– A hosszú és boldog házas-
ság receptje a mi esetünkben 
talán kicsit rendhagyó, hisz Ist-
vánnal  nagyon szegények vol-
tunk, csakis és kizárólag egy-
másba tudtunk kapaszkodni, és 
ez nagy összetartó erő – mond-
ta Klára asszony.

– Amihez mindig társult és 
társul ma is a töretlen istenhit 
– zárta Sándor István.

Sándorné Bozza Klára és Sándor István hatvan éve kötött házasságot.  FOTÓ: PLUZSIK TAMÁS

SÁNDORNÉ BOZZA KLÁRA  1942-ben született Egyházasfalu-
ban. Női szabóként dolgozott a Soproni Ruhagyárban. Sok-sok 
betegség után lerokkantosították, ezt követően férjével együtt 
a Katolikus Karitászban tevékenykedett.
SÁNDOR ISTVÁN  1938-ban született Beleden. 1959-ben asz-
talos szakmunkás-bizonyítványt, 1965-ben pedig faipari tech-
nikusi képesítést szerzett. Nyugdíjazásáig a Soproni Faipari 
Vállalatnál (Sofa) dolgozott.

EGYÜTT ÉVTIZEDEKEN ÁT  – soproni házaspárok mesélnek
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KÓCZÁN 
BÁLINT

Nagyszabá-
sú koncert-
re készül a 

soproni Grunge Elect-
ric a Nirvana legendás 
unplugged koncert-
jének 30. évforduló-
ja alkalmából. Tarnai 
László lapunknak arról 
mesélt, miért is lesz 
különleges a november 
4-ei fellépésük.

– Mit is takar ez az un-
plugged koncert? 

– Az MTV Unplugged in 
New York a Nirvana grunge- 
zenekar koncertalbuma, 
amely egy akusztikus koncert 
felvételeit tartalmazza, amit 
1993. november 18-án rögzí-
tettek. Először az MTV-n su-
gározták 1993. december 14-
én. A megszokástól eltérően 
főleg kevésbé ismert dalokat 
és feldolgozásokat adtak elő, 
és Kurt Cobain 1994. áprili-
si halála után adták ki. Ezt 
a koncertet próbáljuk meg 
rekonstruálni. 

– Mennyire nehéz új-
ra előadni ezt a koncertet?

– Ez volt annak idején a 
legtöbbet játszott koncert az 
amerikai MTV-n, világszer-
te óriási rajongótáborral. Az 
akkori tinédzserek, akik ma 
nagyjából annyi idősek, mint 
mi, kívülről fújták a dalokat, 
ami azóta is így van. Ebben is 

rejlik a nehézsége, hogy bár 
egy tábortűzi hangulatot idéz 
fel, mégis jóval több van ben-
ne, egy kultikus koncert. Ter-
mészetesen mi is készülünk 
csellóval és harmonikával is.

– Számotokra is meg-
határozó ez a komoly év-
forduló?

– A zenekar tagjai azok-
ban az időkben voltak tiné-
dzserek. Ezeken a dalokon és 
előadóikon nőttünk fel, ezért 
is meghatározó nekünk. 

Visszarepülünk kicsit az idő-
ben, jó átélni megint azokat 
az éveket.

– Mit ad ez a program 
azoknak, akik ellátogatnak 
a koncertre?

– Velünk együtt fiatalod-
hat meg ismét mindenki, aki 
eljön november 4-én a Búgó-
csiga Akusztik Gardenbe. Ar-
ra számítunk, hogy a velünk 
egykorúak most már gyerme-
keikkel együtt érkeznek erre a 
bulira, és élik együtt át velünk 

újra a grunge-zene ikonikus 
koncertjét.

– A Nirvana számotok-
ra mit jelent?

– Egy különleges formáció, 
akik hárman anno elképesz-
tő zenéket, dalokat, albumo-
kat szereztek. Velük kezdő-
dött egy fantasztikus zenei 
irányzat – a grunge –, és jó-
formán az énekes halálával 
velük is ért véget. Óriási ha-
tással voltak és vannak a mai 
könnyűzenére.

Sztárok itt és ott

HUMORSAROK
Szénási Ferenc (Széna) soproni  karikaturista  
alkotásai hétről hétre.

Grunge Electric zenekar:  Visszarepülünk kicsit az időben

Felejthetetlen élmény

Már gőzerővel készül a szombat esti koncertre a Grunge Electric.
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A SZENVEDÉLY ÉVADA

Bemutatkozik Tybalt
Labán Roland a Rómeó és Júlia Tybaltjaként hódítja meg a szí-
veket, majd az évadban a Kiss József igazgató által írt és ren-
dezett, Az angyalok nem sírnak című darabban is feltűnik a 
Soproni Petőfi Színházban. A szenvedély évadában még A vén 
bakancsos és a fia, a huszár népszínműben lesz látható a fia-
tal színművész-hallgató.

A DIETETIKUS VÁLASZOL

Gesztenyézzünk együtt!
NÉMETH KINGA

Gyermekkori elhízás, cukorbetegség, 
szív- és érrendszeri gondok – napjaink-
ban mindegyik népbetegségnek szá-
mít. De mit tehetünk a megelőzésükért, 

hogy minél tovább, egészségesen éljünk? Rovatunk-
ban a dietetikus ad hasznos tippeket. 
A gesztenye őshonos fafaj, 
amely a Castanea nemzetség-
be tartozik. Rusztikus bőrös hé-
jával és diós ízével kiemelkedik 
a többi gyümölcs közül. A gesz-
tenyefák sűrű erdőket alkothat-
nak. A gesztenyék begyűjtése 
az ősz egyik legnépszerűbb te-
vékenysége volt. A gesztenye 
gazdag számos tápanyagban, 
például rostokban, C-vitamin-
ban és B-vitaminokban.

Emellett kiváló fehérje-
forrás, és alacsony zsírtartal-
ma miatt a gesztenyék kiválóan 
beilleszthetők az egészséges 
étrendbe, koleszterint nem 
tartalmaznak. Szénhidráttar-
tamuk kicsit magasabb, így 
cukorbetegek mértékkel fo-
gyasszák! Gluténmentes dié-
tába is könnyen beilleszthető 
alternatíva, jó szénhidrát- és 
rostforrás.

SOPRONITEMA
HIVATALOS

GESZTENYÉS KAKAÓS MUFFIN:
Hozzávalók: 1 csésze főtt/ sült gesztenye, 1/2 datolyaőrle-
mény, 2 tojás, 1/4 csésze kakaópor, 1/4 csésze liszt (fele zab-
liszt), 1 teáskanál sütőpor, 1/4 csésze vaj (olvasztva), 1 teáska-
nál vaníliakivonat, csipet só, 1/4 csésze apróra vágott dió vagy 
mogyoró. 
Elkészítés: Előmelegítjük a sütőt 180 fokra, a muffinformát 
kibéleljük a papírokkal. A gesztenyéket egy botmixerrel pépe-
sítjük. Egy közepes méretű tálban keverjük össze a gesztenye-
pürét, a datolyaőrleményt, a tojásokat, a kakaóport, a liszte-
ket, a sütőport, a vajat, a vaníliakivonatot és egy csipet sót! Ha 
szeretnénk, adjuk hozzá az apróra vágott diót vagy mogyorót, 
és keverjük el a tésztában! Öntsük a tésztát a muffinformákba, 
úgy, hogy mindegyik forma legfeljebb 2/3-ig legyen! Süssük a 
muffinokat 20–25 percig! Miután megsültek, hagyjuk kihűlni, 
majd tálaljuk és élvezzük!


